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Úvodník

Vážené čtenářky, vážení čtenáři,

možná se k Vám dostal náš Newsletter 
poprvé, možné jej čtete pravidelně, ale 
z rozhovorů s lidmi opakovaně zjišťuji, 
že ne vždy vědí, co to vlastně místní 
akční skupina je, co dělá a jaký je pří-
nos pro region, v němž existuje. A tak 
mi dovolte, abych Vám na pár řádcích 
princip našeho fungování a smysl před-
stavila.

Místní akční skupiny (MAS) jsou 
po celé České republice. Celkem jich 
k 30. 4. 2021 bylo 180. MASky existují-
cí také v Evropě. Každá MAS má svoje 
území, jedna obec smí být v územní pů-
sobnosti jen jedné místní akční skupi-
ny. Velikost MAS může být od 10 000 do 
100 000 obyvatel a mohou se na jejich 
území nacházet města s maximálně 25 
000 obyvateli. Naše MAS pokrývá území 
44 obcí a má přibližně 25 000 obyvatel. 

Každá MAS má na dané programové 
období EU schválenou strategii rozvoje 
svého území. Na základě této strategie 
získává MAS finanční prostředky z Ev-
ropské unie na tzv. komunitně vedený 
místní rozvoj. MAS si pak volí, které 
operační programy bude na svém úze-

mí podporovat. Dílčí oblasti, které bu-
dou podpořeny z těchto operačních 
programů, tzn. kam půjdou peníze, 
vybírají právě lidé, kteří v místě žijí. Na-
šimi členy jsou obce, jejich příspěvkové 
organizace, mikroregiony, místní spol-
ky, podnikatelé i lidé, kteří jsou aktivní 
a zajímají se o region. Členové MAS pak 
mohou navrhovat i některá kritéria, na 
základě kterých jsou vybírány jednotli-
vé projekty. 

MAS samozřejmě nemá úplně volné 
ruce, nemůže si jen tak rozhodnout o 
tom, kdo dotaci získá. Musí se pohybo-
vat v nastavených pravidlech jednotli-
vých ministerstev. Přes MAS jsou zpravi-
dla podporovány menší projekty, které 
by bylo příliš náročné (administrativně 
či finančně) realizovat tzv. napřímo. 
Těchto pár řádků úplně nenabízí prostor 
pro plné vysvětlení, co vše MAS mohou 
dělat a dělají. Doufám však, že jste zís-
kali lepší představu o jejich fungování.

Pokud se chcete o MAS Blaník do-
zvědět více, zjistit, jaké projekty jsme 
podpořili, tak se můžete samozřejmě 
podívat na náš web www.masblanik.
cz. Nebo můžete přijít v neděli 11. 6. 
2023 odpoledne do vlašimského zá-

meckého parku, kde bude MAS Blaník 
slavit 10. výročí svého založení. Zde 
se dozvíte další informace o MAS Bla-
ník, o podpořených projektech, potkat 
zde některé z našich členů či žadatele 
podpořených projektů. A nejen to! Pro-
gram bude opravdu pestrý a v průběhu 
nadcházejících měsíců Vás s ním bude-
me průběžně seznamovat.
O tom, co je u nás teď aktuálně nového, 
o námi podpořeném projektu či o obci, 
která se nachází na našem území, a ne-
jen o tom si můžete přečíst na dalších 
stránkách. 

Přeji příjemné čtení!

Mgr. Jitka Fialová,
předsedkyně MAS Blaník
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Novinky z MAS

Přijetí nových členů
Členská schůze přijala 5 nových členů MAS: 
Obec Snět zastoupenou starostou Michalem 
Burianem, paní Kláru Veselou z Trhového 
Štěpánova, soukromého zemědělce Petra 
Kletečku ze Strojetic, Městys Čechtice za-
stoupený starostou Pavlem Holejšovským a 
Spolek pro obnovu varhan v kostele Nane-
bevzetí Panny Marie v Louňovicích pod Bla-
níkem, zastoupený paní Marií Rozkošnou. 
Vzhledem k rezignaci paní Jany Vlasákové 
na členství v MAS a tedy i funkci ve Výboru 
MAS, proběhly doplňující volby do Výboru, v 
nichž byla zvolena paní Klára Veselá za sou-
kromý sektor.

Rozpočet MAS Blaník
Členská schůze vzala na vědomí informaci čerpání rozpočtu za 
rok 2022, který proběhl podle plánu, a schválila rozpočet MAS 
na rok 2023 ve výši 6.631.064 Kč. Rozpočet se oproti roku 2022 
navýšil zejména plánovaným zahájením realizace projektu 
OPZ+ od 1. 3. 2023 s tím, že přes MAS projdou i platby partnerů 
projektu a jsou tudíž zahrnuté v rozpočtu.

6. výzva PRV
Členská schůze dále schválila finanční plán pro 6. výzvu PRV s 
cílem vyčerpat zbylé finanční prostředky ve výši 1.841.354 Kč.   
Členská schůze schválila přesun zbylé alokace do Fiche č. 6, 
a tuto v rámci 6. výzvy zúžit pouze na podporu mateřských a 
základních škol. 

Členství v Národní síti MAS
Členská schůze rozhodla o obnovení členství v Národní síti 
MAS, ze které MAS Blaník v roce 2017 z důvodu navýšení člen-
ského příspěvku vystoupila. Národní síť funguje jako vyjedná-
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Členská schůze                         

zvládli podat naše žádosti včas. Žádosti již mají kladné roz-
hodnutí ministra, a tak na zahradách MŠ v Domašíně a Huli-
cích  začnou letos přibývat nové prvky: venkovní sezení pro 
děti, zastínění, keře a stromy, nádrže na dešťovou vodu, záho-
ny a další výukové a herní prvky.  Úspěšně jsme také zpraco-
vali žádost pro obec Hulice na pořízení požárního přívěsu pro 
hašení z dotací MV ČR a Středočeského kraje. ◆

Úspěchy dotačního poradenství                                 

Vloni začala MAS Blaník nabízet placenou službu dotačního 
poradenství mimo oblast dotačních programů, v nichž sama 
vyhlašuje výzvy. Vedle poskytování konzultací zájemcům o 
různé dotační výzvy jsme zpracovali dvě žádosti o dotace pro 
mateřské školy na území MAS do výzvy Státního fondu životní-
ho prostředí na vytvoření přírodních zahrad. Nápor žadatelů 
rozebral celou alokaci výzvy během dvou hodin, naštěstí jsme 

17. ledna 2023 zaplnili členové a hosté MAS Blaník sál Spolkového 
domu ve Vlašimi rekordní účastí téměř 50 osob

vač za MASky ve vztahu k ministerstvům a zprostředkovatel 
mnoha důležitých informací mezi řídícími orgány a MASkami. 
Některé důležité informace se k nám proto v minulosti dostá-
vali s velkým zpožděním. Členství v Národní síti nám zároveň 
otevírá dveře do pracovních skupin NS MAS a nové možnosti 
spolupráce.

MASkaFEST - oslava 10. výročí MAS Blaník
Vzhledem k 10. výročí založení MAS Blaník v roce 2023 pod-
pořila Členská schůze návrh předsedkyně MAS uskutečnit 
oslavu formou veřejné kulturně-osvětové akce v zámeckém 
parku ve Vlašimi. Členská schůze rozhodla o využití dotace ze 
Středočeského kraje a příspěvku z Celostátní sítě pro venkov 
na realizaci této akce.

Členská schůze byla dále informována o přípravě progra-
mových rámců IROP a OP TAK, o přípravě zahájení projektu               
z OPZ+ a probíhající realizaci projektu MAP III. ◆
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MAS Blaník zahájila projekt Spo-
lečně pod Blaníkem, díky němuž 
se uskuteční stovky komunit-
ních a vzdělávacích aktivit pro 
děti a mládež, seniory, osoby se 
zdravotním postižením i širokou 
veřejnost. Spolu s Charitou Vla-
šim, Diakonií ČCE a Životem Plus 
přispěje MAS Blaník k sociálnímu 
začleňování a aktivizaci místních 
komunit na Podblanicku.

Cílem projektu je snížit riziko izola-
ce a sociálního vyloučení seniorů, osob 
se zdravotním postižením a sociálně 
slabých rodin pomocí realizace stovek 
bezplatných aktivizačních a komu-
nitních aktivit nejen ve Vlašimi, ale i v 
menších obcích regionu. V projektu je 
navíc kladen důraz na speciální podpo-
ru dětí a mládeže ze sociálně slabých 
rodin vytvořením nového nízkopraho-
vého prostoru s volnočasovými aktivi-
tami a doučováním.

Pro realizaci projektu spojily své síly 
čtyři neziskové organizace. MAS Blaník 
bude rozvíjet a podporovat komunitní 
aktivity v menších obcích mimo Vlašim. 
Charita Vlašim bude provozovat komu-
nitní aktivity ve svém Komunitním cen-
tru Zahrada ve Vlašimi. Diakonie ČCE 
zprovozní volnočasové centrum pro 
děti a mládež s nabídkou doučování 
zdarma. Život Plus bude jezdit do men-
ších obcí za seniory se vzdělávacím kur-
zem v oblasti digitální gramotnosti.

„Jsem nesmírně ráda, že díky spo-
lečnému projektu můžeme nadále re-
alizovat aktivity v Komunitním centru 
Zahrada, jediném komunitním centru 
na území MAS Blaník,“ uvádí ředitelka 
Charity Vlašim Daniela Laloučková a 
dodává: „Největší část komunitních a 
aktivizačních programů realizujeme 
pro seniory a osoby se zdravotním po-
stižením, nicméně neopomíjíme ani 
rodiny s dětmi a mládež. Velmi oblíbe-
né jsou nejen naše hudební, literární a 
filmové kluby, ale i výtvarné dílničky, 
klub šití  a zdravotní cvičení.“ 

Do jisté míry nováčkem v našem re-
gionu, ale rozhodně ne v oblasti sociál-
ních služeb, je organizace Život Plus. „Při 
poskytování našich služeb se setkáváme 
zejména se seniory, kteří by rádi zůstali 
co nejvíce v kontaktu se svými blízkými. 
Často se stává, že jim někdo z rodiny v 
dobré víře pořídí například chytrý tele-
fon, ale už jim nevysvětlí jeho funkce a 
úskalí při používání,“ říká Pavla Sonn-
tagová, vedoucí sociální služby tísňová 
péče Život Plus. „Naše terénní programy 
budou proto zaměřeny na rozvoj digitál-
ní gramotnosti seniorů v menších obcích, 
kam za nimi opakovaně přijedeme a pro-
školíme je,“ upřesnila Sonntagová.  

Podpoře sociálně znevýhodněných 
dětí se bude věnovat Diakonie ČCE. 

„Vlašim nabízí celou škálu zájmových 
kroužků a činností, avšak rodiče dětí z 
nízkopříjmových skupin si to v řadě pří-
padů nemohou finančně dovolit,“ říká ře-
ditel Diakonie ČCE pro střední Čechy Petr 
Dvořák. „Otevřeme proto Ve Vlašimi vol-
nočasový prostor pro děti školního věku, 
aby mohly v odpoledních hodinách trávit 

Zahájili jsme tříletý sociální projekt:
                                                         Společně pod Blaníkem 

svůj čas smysluplně. Zajistíme i doučová-
ní dětí ze sociálně slabých rodin, pokud 
možno i staršími vrstevníky, abychom 
podpořili sounáležitost a vzájemnou po-
moc mezi dětmi,“ doplnil. 

Jelikož se systematické komunitní 
aktivity soustředí převážně do Vlašimi, 
v rámci projektu bude MAS Blaník vy-
hledávat a podporovat takové aktivity, 
které zapojují členy místních komunit 
ohrožené sociálním vyloučením v ob-
cích mimo Vlašim. „Upřednostňovány 
budou nikoliv jednorázové aktivity, 
ale navazující a promyšlené aktivity 
tak, aby mohlo docházet k postupné-
mu rozvoji práce s danou komunitou. 
Komunitní aktivity v malých obcích 
chceme podporovat nejen finančně, 

ale i nabídkou spolupráce, know-how 
a materiální podporou,“ doplňuje Jitka 
Fialová, předsedkyně MAS Blaník. 

Projekt je spolufinancovaný Evrop-
skou unií v rámci OP Zaměstnanost 
Plus, doba realizace je od 1. 3. 2023 do 
28. 2. 2026. Koordinátorkou projektu je 
Petra Machotková. ◆

Novinky z MAS
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je přístup ke klientům velice indivi-
duální a řešení jednotlivých případů 
probíhá vždy dle situace klienta a pří-
padných možností podpory od jeho 
příbuzných. 

V případě potřeby poskytují zá-
stupci MAS Blaník podporu od zříze-
ní e-mailové schránky, zprocesování 
elektronické Identity občana, vytvoření 
účtu na příslušném portálu SFŽP až po 
samotné podání žádosti o dotaci a do-
ložení potřebných příloh. Tato podpora 
probíhá buď v terénu, tedy u klientů 
doma, nebo v kanceláři MAS Blaník. 

Do dnešního dne jsme pomohli 
podat žádost o dotaci do NZÚ Light 
cca 60 klientům z území. Mnozí klien-
ti mají v současné době již schvále-
nou žádost o dotaci včetně vyplacené 
dotace, neboť tato se posílá žadateli 
ihned po schválení žádosti. Až žada-
tel svůj projekt na zateplení zrealizuje 
(vymění okna, dveře, zateplí střechu 
apod.), pracovník MAS znovu přijde fo-
tograficky zdokumentovat nový stav, 
zkontroluje výši vynaložených nákla-
dů a vystaví závěrečnou Zprávu o pro-
vedených opatřeních. 

Státní fond životního prostředí, 
který dotace přiděluje, eviduje celo-
státně již devatenáct tisíc žádostí s 
požadovanou podporou kolem dvou 
miliard korun. Celková alokace pro-
gramu NZÚ Light již byla navýšena na 
tři miliardy korun, tak se budoucí ža-
datelé se nemají obávat, že by se na 
ně nedostalo. Na energetické úspory 
má stát vyčleněné prostředky v řádu 
desítek miliard v tzv. Modernizačním 
fondu. Do budoucna by se tento pro-
gram zaměřený na důchodce a nízko-
příjmové skupiny obyvatel měl spíše 
rozšiřovat, a to jak na jiná energetická 
opatření, tak možná i na bytové domy. 
O změnách budeme v našem regionu 
informovat. ◆ 

Novinky z MAS

Od spuštění programu NZÚ Light 
jsme poskytli přes 150 telefonických 
konzultací. S klienty z „našeho“ úze-
mí, kteří splňují potřebné podmínky, si 
domluvíme termín tzv. šetření na mís-
tě, tedy osobního setkání u klienta, při 
kterém zástupci MAS vysvětlí celý po-
stup podání žádosti o dotaci a zároveň 
provedou fotodokumentaci stavu ro-
dinného domu před realizací zateple-
ní. Na základě tohoto šetření zpracuje 
MAS Blaník Odborný posudek, jakožto 
přílohu potřebnou k podání žádosti o 

dotaci. 
Celý postup podání žádosti o do-

taci probíhá elektronicky a vzhledem 
k cílové skupině programu (starobní 
důchodci, invalidní důchodci, domác-
nosti pobírající příspěvek na bydlení) 

MAS Blaník se aktivně zapojila do 
pomoci žadatelům v dotačním progra-
mu Nová zelená úsporám Light. Pra-
covníci kanceláře MAS zdarma posky-
tují konzultace a podporu žadatelům, 
kteří se rozhodli či teprve rozhodují, 
zda žádat o dotaci na zateplení, výmě-
nu oken nebo dveří na jejich rodinných 
domech. 

První kontakt s žadateli probíhá ve 
většině případů telefonicky. Pracovníci 
MAS Blaník zjišťují, zda žadatel splňu-

je základní podmínky a zároveň zda 
volající spadá do území MAS Blaník. 
Pokud tomu tak není, poradí, na koho 
se obrátit, případně předají kontakt na 
konkrétní pracovníky z okolních, nebo i 
vzdálenějších Místních akčních skupin. 

MAS Blaník pomohla již desítkám 
důchodců k dotacím na zateplení RD
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Kvalita výuky jako odraz úrovně  
pedagogického řízení
Největší vliv na výsledky vzdělávání žáků má právě řízení 
kvality výuky, kterému ředitelé českých základních škol 
věnují přibližně 20 % svého pracovního času. V nejlepších 
vzdělávacích systémech jiných států je to až 4x více času. 
Vzhledem k tomu, že zlepšení vzdělávacích výsledků dětí je 
jednou z priorit českého vzdělávacího systému, je pozornost 
zaměřena právě na odbřemenění ředitelů. 

Místní akční plán 
vzdělávání

Přetížení ředitelů škol je aktuálním tématem, které je disku-
továno napříč českým vzdělávacím systémem. 97 % ředitelů 
uvádí, že nemá dostatek času na pedagogické vedení. Nepe-
dagogickou administrativní zátěží je zejména správa budov, 
účetnictví, projektová administrativa, veřejné zakázky, IT 
podpora, úklid, právní servis, či výkaznictví.

Tématem obřemenění ředitelů a jejich podporou se zabývá 
Střední článek podpory MŠMT i Partnerství 2030+. Od roku 
2021 probíhá dvouletá pilotáž Středního článku v Semilech 
a Svitavách a od ledna 2023 i v Karlových Varech. Postupně 
bude docházet k rozšíření podpory Středního článku na ce-
lou Českou republiku. Cílem je vytvoření funkčního systému 
podpory škol a jejich zřizovatelů prostřednictvím vybudová-
ní sítě středních článků v krajích. Na úrovni okresů vzniknou 
metodická centra. Každá škola dostane přiděleného svého 

metodika. Poradenství bude zaměřeno například na oblast 
rozvoje manažerských a řídicích kompetencí vedení škol, škol-
ské legislativy a integrace digitálních technologií do řídících a 
organizačních procesů školy a nepedagogických agend. Důraz 
bude kladen také na spolupráci mezi zřizovateli a školami při 
zajišťování podmínek pro předškolní a základní vzdělávání a 
koncepční činnost obcí v oblasti vzdělávání. Aktuálně funguje 
konzultační činnost pro základní školy napříč Českou republi-
kou i informační podpora na webu www.edu.cz.  

Pomůže střední článek školství?
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MAP vzdělávání

Přetížení ředitelů administrativními úkony a aktivitami spoje-
nými s řízením se nevyhýbá ani Vlašimsku. Jak usnadnit ředi-
telům práci, aby se mohli více věnovat kvalitě výuky a řízení 
pedagogického týmu? To bylo tématem pracovní skupiny pro 
financování, která proběhla pod vedením Miroslava Hřebec-
kého, programového ředitele organizace EDUin. Ředitelé a 
další vedoucí pracovníci základních a mateřských škol měli 
možnost vyzkoušet si tvorbu manuálu vhodného k využití do 
praxe. Zahráli si také Delegation poker. Hra na modelových 

situacích ukázala, jak je možné vtáhnout spolupracovníky do 
své agendy. Velmi důležitou částí setkání bylo představení rolí 
ředitele včetně definování oblastí odpovědnosti. U každé role 
účastníci hledali oblasti, které je možné delegovat na další 
osoby. V neposlední řadě bylo zásadní určení klíčových ob-
lastí, které není možné z pozice ředitele delegovat na nikoho 
jiného. ◆

Jak ulevit ředitelům od papírování? 

Miroslav Hřebecký z EDUin ukazuje ředitelům principy delegování činností
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Pracujeme na strategické části MAP
Na setkání pracovních skupin pro 
čtenářskou a matematickou gra-
motnost i rovné příležitosti mimo 
jiné postupně aktualizujeme stra-
tegickou část MAPu. 

Aktualizovali jsme priority a cíle, 
jejichž seznam je uveden v tabulce 
níže. Strategický rámec a tabulka 
investičních projektových záměrů 
jsou k dispozici na www.masbla-
nik.cz. 

Připomínky i náměty k dokumen-
tům je možné zasílat na anna.duf-
kova@masblanik.cz. ◆

Jak rozvíjet čtenářství pomocí 
                                              metod kritického myšlení?

Paní učitelky z mateřských 
a základních škol v ORP Vlašim 
se sešly a pod vedením Venduly 
Noháčové, lektorky RWCT z or-
ganizace Kritické myšlení z.s., se 
seznámily s metodami kritického 
myšlení. Setkání bylo zaměře-
no na rozvoj čtenářství u před-
školáků a dětí na prvním stupni 
ZŠ. Na vlastní kůži si vyzkoušely 
metody alfa box, pětilístek či in-
sert. Všechny si přinesly oblíbené 
knihy a vzájemně si sdělily, proč 
jsou pro ně důležité. V průběhu 
setkání sdílely aktivity, kterými 
motivují děti ke čtení, jako napří-
klad čtení venku, tvorbu čtecích 
koutků, práci s ilustrací či drama-
tizaci. Více na www.kritickemy-
sleni.cz. ◆

MAP vzdělávání

https://kritickemysleni.cz/
https://kritickemysleni.cz/
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Projekty podpořené MAS

Aeroklub Vlašim: 
Vybavení spolkových letadel i učebny
Spolek Aeroklub Vlašim se zařadil mezi vůbec první spolky, které v roce 2020 využily nové možnosti žádat o podporu 
na vybavení pro spolkovou činnost z Programu rozvoje venkova prostřednictvím MAS Blaník. Ze získané dotace si 
Aeroklub pořídil nové padákové systémy do letadel, obnovil jejich avioniku a nově vybavil učebnu letecké školy. Zda-
leka nejen o úspěšné realizaci projektu jsme si povídali se současným předsedou spolku Františkem Vilímovským. 

zpátky domů. Druhý den po návratu 
už jsem byl ve výcviku a už jsem létal. 
To se stalo na konci října a na Silvestra 
toho roku jsem dostal pilotní průkaz. 

Jak dlouho jste předsedou  
Aeroklubu Vlašim?

Předsedou jsem od 
roku 2017. V předchozím 
období se Aeroklub do-
stal do krize kvůli vleklým 
majetkovým sporům, kte-
ré dospěly do bodu, kdy 
se letiště zavřelo a nedalo 
se používat. Část členů 
tehdy letectví úplně zane-
chala, část se přesunula 
na jiná letiště. Když pak 
předchozí předseda složil 
funkci, stal jsem se před-
sedou klubu já. Spory se 
nám nakonec podařilo 

vyřešit, pokud vím, tak k všeobecné 
spokojenosti a letiště může sloužit 
všem.

Čemu všemu se Aeroklub v rámci 
svých aktivit věnuje?

Aeroklub je především sdružením 
leteckých nadšenců. Pilotní škola je 
tou větví našich aktivit, která zajišťu-
je, že to, co děláme, nevymře s námi, 
že budeme mít nějaké pokračovatele. 
Mimo to se snažíme naši činnost stá-
le rozšiřovat, zdokonalovat a přilákat 
víc lidí. V roce 2016 jsme začínali s 
jedním ultralehkým letadlem, v tuto 
chvíli máme v klubu tato letadla dvě. 
K tomu přibylo už deset letadel sou-
kromých, pro školu máme k dispozici 
i akrobatické letadlo. V rámci spolku 
se účastníme leteckých dnů po celé 
republice, pořádáme výlety pro naše 
členy. S Domem dětí a mládeže Vlašim 

Jak jste se vy sám poprvé dostal k 
létání?

Víceméně náhodou. Patřil jsem 
vždycky k těm klukům, kteří se koukají 
nahoru na oblohu a říkají si, jaké by to 
bylo, kdyby taky mohli lítat. Jednou 
jsem při čekání na kamaráda v Bys-
třici na benzínové pumpě narazil na 
letáček, kde se psalo „Pojďte s námi 
létat.“ Protože jsem měl čas, zajel jsem 
na letiště. Tam mě svezli ultralehkým 
letadlem, půjčili mi knipl do ruky a já 
jsem si v tu chvíli hned připadal jako 
pilot. Na místě jsem vyplnil přihláš-
ku, obdržel jsem učebnici, leteckou 
mapu, tužku a pravítko, to všechno 
uložené v tašce, na které bylo napsá-
no „Kufřík pilota“. Takto vybaven jsem 
odjel na dovolenou, kde jsem 14 dní 
u moře tu knížku studoval a těšil se 

www. akvlasim.cz

Projekt: Modernizace vybavení spolkové klubovny 
                  a spolkových letadel 
Žadatel: Aeroklub Vlašim, z. s. 
Dotační program: Program rozvoje venkova 
Termín realizace: 6. 8. 2020 – 12. 10. 2021 
 Výše dotace: 331 049,- Kč
Celkové výdaje projektu: 414 015,- Kč

Předseda Aeroklubu František Vilímovský

https://www.akvlasim.cz/
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také vedeme letecký kroužek, do kte-
rého aktuálně chodí čtyři žáci, kteří se 
začnou od března učit létat.

Jak dlouho už se Aeroklub věnuje vý-
cviku nových pilotů? A kolik zhruba 
studentů vám už prošlo rukama?

Historie Aeroklubu sahá daleko do 
minulosti, bohužel ale v letech 2010-
16 došlo k přestávce, po které jsme za-
čínali znovu od začátku s novými žáky. 
Za tuto novodobou historii klubu se 
bavíme o vyšších desítkách pilotů. 

Jak dlouho takový výcvik trvá?

Záleží na daném člověku i na typu 

  Co je Aeroklub Vlašim?
Aeroklub Vlašim patří k nejstarším 

spolkům ve Vlašimi, působí zde už ně-
kolik desetiletí. Jeho stěžejním úkolem 
je zajišťovat provoz a údržbu vnitro-
státního letiště Vlašim (LKVL), které 
bylo vybudované v letech 1964-68 a v 
současné době slouží nejen všem pří-
znivcům leteckého sportu, ale je také 
branou do města a do regionu. Je dů-
ležitým místem pro přistání vrtulníků 

a letadel Integrovaného záchranného 
systému jak při přepravě pacientů, tak 
při plnění hasičských vaků pro hašení 
požárů v nepřístupném terénu. Aktuál-
ně má spolek asi padesátku plnohod-
notných členů s pilotním průkazem, 
kteří jsou zároveň aktivními letci. Ved-
le toho do spolku dochází cca 30 dětí, 
které se účastní různých spolkových 
aktivit.  

výcviku. Pokud se tomu ale ten člověk 
věnuje, jde mu to a baví ho to, pak jsou 
to asi 3 měsíce. U některých, kteří tře-
ba na to mají méně času, může kurz 
trvat i dva roky, protože si dané doved-
nosti stále opakují. Je to podobné jako 
v autoškole.

Je létání s ultralehkými letadly 
bezpečné?

Nejhorší, co se člověku může stát 
je to, že nedoletí na letiště. Stane se 
ale velmi zřídka, že člověk s letadlem 
spadne, a pokud už se to stane, nebývá 
to chyba letadla. Naše ultralehká leta-
dla jsou továrně vyráběná, mají nové 
motory Rotax, které jsou ty nejspo-

lehlivější vůbec, je v nich záchranný 
padákový systém. Jejich konstrukce 
má prvky pasivní bezpečnosti, které 
chrání posádku v případě nárazu. Při-
stání probíhá za velmi malé rychlosti, 
takže i když musí pilot nouzově přistát, 
pohybuje se při tom rychlostí kolem 
45 km/h, kdy je nebezpečí fatálního 
úrazu relativně nízké. Pokud už se ně-
jaká vážná nehoda stane, obvykle je to 
tím, že člověk s letadlem dělá něco, co 
nemá dopředu promyšlené a ono se to 
nepovede. Okamžik, kdy si člověk řek-
ne, že už je hodně dobrý pilot a může 
si leccos dovolit, bývá to začátkem 
konce.

Aeroklub patřil mezi první spolky, 
které v roce 2020 využily nové mož-
nosti žádat přes naši MAS o dotaci 
na vybavení pro spolkovou činnost 
z Programu rozvoje venkova. Jak 
jste se o této možnosti tehdy do-
zvěděli?  

My jsme o tom, že tato možnost se 
pro spolky připravuje, věděli už mno-
hem dříve. Aeroklub Vlašim byl jedním 
ze zakládajících členů MAS Blaník a už 
tehdy se o této možnosti mluvilo. Ve 
chvíli, kdy bylo skutečně možné žádat, 
jsme si řekli, že do toho půjdeme. Byla 
to první dotace, o kterou jsme jako 
spolek žádali.

Nové vybavení spolkových letadel Aeroklubu: umělé horizonty v palubní desce, padáky, aeroelastická vrtule

Projekty podpořené MAS
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Projekty podpořené MAS

Co jste v rámci projektu pořídili?

Předně musím říct, že jsme byli 
sami překvapeni, na co všechno bylo 
možné tyto prostředky použít. Snažili 
jsme se tedy vyjmenovat to, co jsme v 
danou chvíli nejvíc potřebovali, a na 
to jsme pak skutečně dotaci obdrželi. 
Máme díky ní nové padákové systémy 
do letadel, dokázali jsme obnovit avi-
oniku v letadlech a také vybavit učeb-
nu pro leteckou školu.

(Konkrétně byly z dotace do letadel 
klubu pořízeny čtyři padákové systémy, 
dva sdružené přístroje – umělé horizon-
ty, nová aeroelastická vrtule, do učebny 
pak šest nových stolů, 24 konferenčních 
židlí a projektor s promítacím plátnem 
– pozn. red.)

Z konzultací se Státním zeměděl-
ským intervenčním fondem během 
přípravy projektu vyplynulo, že 
by bylo možné podpořit i pořízení 
celého nového letadla. Proč jste se 
pro tuto variantu nakonec neroz-
hodli?

To bylo zejména z toho důvodu, 
že pořizovací cena nového letounu je 
minimálně dva miliony korun bez DPH 
a limit na dotaci na jeden projekt byl 
stanoven na 600 000 Kč. Spolek by 
tedy musel ze svých peněz hradit vy-
sokou finanční spoluúčast, na kterou 
neměl prostředky. Proto pro nás bylo 
v danou chvíli výhodnější dovybavit 
stávající letadla a prodloužit tím jejich 
morální životnost. Pořízením nových 
přístrojů se prodlouží využitelnost le-
tadel pro žáky letecké školy, kteří se 
díky tomu už neučí létat s technikou 
starou třeba 20 let.

V čem vidíte největší přínos projek-
tu pro klub? A co pro vás bylo na 
jeho realizaci nejtěžší?

Velmi nám pomohlo získat pení-
ze navíc na pořízení vybavení, které 
bychom si jinak nekoupili a které do-
kázalo velmi pozvednout celkovou 
úroveň naší školy. Pokud jde o admi-
nistrativní proces zpracování žádosti, 
pak vnímám jako plus získanou zku-

šenost, že je vůbec možné touto ces-
tou získat podporu. Na druhou stranu 
jsme také zjistili, že samotný admini-
strativní proces není vůbec jednodu-
chý a že v něm číhá spousta nástrah, 
se kterými si někdo bez předchozích 
zkušeností dokáže jen těžko poradit. 
Největší problém pro nás asi bylo vy-
hovět přesně podmínkám výběrových 
řízení na dodavatele vybavení. Letec-
tví je velmi specifický obor, kde obvyk-
le potřebujete pořídit velmi konkrétní 
technologii, a ta má naopak omezené 
množství dodavatelů. Nakonec jsme 
tím vším ale prošli úspěšně. 

Lituji pouze toho, že jsme byli pří-
liš skromní a požádali nakonec o málo 
peněz i vzhledem k tomu, že ve výzvě 

v roce 2020 zůstaly nevyčerpané finan-
ce.  Pokud bychom tehdy požádali o 
maximální možnou dotaci 600 000 Kč, 
mohli jsme pořídit ještě lepší vybave-
ní nebo třeba zafinancovat simulátor, 
na kterém by bylo možné trénovat i 
za špatného počasí. Nemuseli jsme se 
zkrátka držet tolik při zemi.

V tuto chvíli už jsou peníze z PRV 
na období 2014-20 téměř dočerpá-
ny, připravujeme ale nové období, 
v němž pravděpodobně zůstane 
podpora spolků zachována. Žádali 
byste případně za podobných pod-
mínek o dotaci znovu?

Určitě! ◆

Montessori jesličky na Vorlině ve Vlašimi

Den otevřených dveří na vlašimském letišti láká každý rok mnoho návštěvníků  
a nabízí i vyhlídkové lety pro zájemce
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OP TAK: MAS Blaník nabídne dotace podnikate-
lům a malým firmám na modernizaci provozu 

Novinky z MAS

www.startupnow.cz

Středočeské inovační centrum spusti-
lo nový program na podporu začína-
jících podnikatelů s názvem Start-Up 
Now (program SUN). „Pomůžeme vám 
založit business, podpoříme vývoj a 
inovaci produktů, jejich zavedení na 
trh i expanzi na trhy nové. Krok za kro-
kem,“ představují program na svém 
webu.

Pro koho je program určený?
Pro všechny, kteří mají skvělý nápad, 
chtějí začít podnikat a chtějí vědět, jak 
na to. Nebo pro ty, kteří už založili fir-
mu, ale podnikají méně než rok. Roz-
hodčí dobu definuje zápis v obchod-
ním rejstříku. Můžete být student, rodič 
na mateřské nebo zaměstnanec, který 
chce vyměnit zaměstnání za podnikání.

Kolik to stojí?
Účast v programu Start-Up Now! je bez-
platná. Vše je financováno z veřejných 
zdrojů na podporu podnikání ve Středo-
českém kraji.

Co nabízí program SUN?
Na začátku vašeho podnikání vám 
přinese významnou expertní podporu 
pro úspěšný rozjezd firmy. V návaz-
ných fázích vám poskytneme dlouho-
dobou komplexní  odbornou podporu 
– můžete se zapojit do našich progra-
mů na podporu inovací, růstu či ex-
panze na nové trhy.

Jak se zapojit?
Zúčastníte se úvodního workshopu, 
na který se zaregistrujete přes web 

www.startupnow.cz (nejbližší termín 
je 6. 4. 2023). Po něm by Vám mělo být 
jasno, zda jste připraveni rozjet vlast-
ní business. Pak podáte přihlášku s 
podnikatelským záměrem, kterou od-
prezentujete komisi. Pokud uspějete, 
získáte v 1. kroku 15 hodin konzultací 
s odborníky na rozjezd podnikání a se-
stavení business plánu.  Co bude ná-
sledovat, záleží již na Vás. ◆

Nová podpora začínajících podnikatelů 

Středočeské inovační centrum 
SIC je veřejná inovační agentu-
ra, spoluzaložená Středočeským 
krajem. Podporuje malé a střední 
firmy a výzkumná centra. Posky-
tuje finanční i nefinanční podpo-
ru pro rozvoj inovačních nápadů, 
které se dají aplikovat v praxi.

MAS Blaník letos vypíše výzvu do Ope-
račního programu Technologie a ap-
likace pro konkurenceschopnost (OP 
TAK), určenou pro podnikatele, malé 
a střední firmy, kterým může dotace 
pomoct k technologickému rozvoji.  
Předmětem dotace může být pořízení 
nových technologických zařízení a vy-
bavení včetně potřebné infrastruktury, 
nebo pořízení výrobních strojů a zaříze-
ní , které umožní navazující digitalizaci 

a automatizaci výroby.
 Dotace přes MAS jsou nastavené 

na jednoduché, jednoetapové projekty 
bez nutnosti výběrových řízení: dotace 
budou v rozmezí 200 tis. Kč až 1 mil. Kč 
s 50% mírou podpory, tedy celkové ná-
klady projektu mohou být od 400 tis. Kč 
do 2 mil. Kč. Podpora bude poskytová-
na v režimu de minimis.

MAS Blaník má pro 1. výzvu vyčle-
něno 2,8 mil. Kč. V případě úspěšného 
čerpání ze strany příjemců dojde ze 
strany ministerstva k navýšení alokace 
pro MAS Blaník.

Co budeme podporovat?
Projekty se budou muset týkat aspoň 
jedné ze tří následujících oblastí: 

1) Robotizace, automatizace a di-
gitalizace (nahrazení lidského úkonu 

- fyzické činnosti nebo rozhodnutí; di-
gitalizace vývoje výrobku, skladu, ko-
munikace), 

2) Web, cloud a online prvky 
(e-shop, cloudové prvky včetně úloži-
ště),

a 3) Datová infrastruktura včetně 
hardware (komunikační - přenos dat; 
identifikační - sběr dat; HW - výpočetní 
technika). 

Povinný prvek INTEGRACE: Všech-
ny projekty pak musí integrovat nové 
prvky do stávajících procesů v podniku 
- zajištění návaznosti na další výrobní či 
administrativní procesy. 

Pokud máte zájem o víc informací, kon-
taktujte MAS Blaník - viz str. 19 nebo 
www.masblanik.cz.  ◆ 

https://www.startupnow.cz/
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Nové trendy

Do knihoven už nejen pro knihy
aneb Jak zachránit knihovny budoucím generacím

Česko má nejhustší síť veřejných knihoven na světě. I malé obce se snaží navzdory zvyšujícím se nákladům udržet své 
knihovny v provozu. Návštěvnosti knihoven nahrává na jedné straně obecné zdražování knih, protože kupovat si nové 
knihy je pro mnoho lidí luxus. Na druhé straně musí knihovny čelit výzvám digitální éry, kdy zejména mladá a střední 
generace už nemají tolik času a chuti číst a strohé regály plné knih je k návštěvě nelákají. Knihovny pro celém Česku 
proto hledají nové způsoby, jak přilákat do svých prostor veřejnost. Vznikají komunitní knihovny, prostory zaměřené 
na mládež a mnohé aktivity nijak nesouvisející s knihami. Jak si v tomto ohledu stojíme na území MAS Blaník?.

vosti prostoru. Největší insipraci a služ-
bu v oblasti zařizování knihoven posky-
tuje Metodické centrum při Moravské 
zemské knihovně: 

Na webu najdete tipy nejen pro 
zařízení prostorů pro děti, mládež či 
dospělé, ale ke stažení i celou brožuru 
o výpůjčních pultech a spousty inspi-
rativních fotografií.

Pořádají se ve vaší knihovně akti-
vity nesouvisející s literaturou? Láká 
knihovna veřejnost i na něco jiného 
než na knihy? Není to nutné (může se 
jednat i o aktivity literární), ale fun-
guje to. Bohatou studnicí nápadů a 
inspirace je projekt Co dokáže knihov-
na, který na svém webu shromáždil 
desítky takovýchto aktivit z menších i 
větších  českých knihoven. 

Příklady: Fairtradové snídaně s lo-
kálními zemědělci; Spolek paní, dam a 
dívek; Literární občerstvení; Knihovna 

se psem; Jogínci mezi knížkami; Důvě-
řuj, ale prověřuj; Noc offline aneb pře-
spávačka v knihovně, Knihovna věcí, 
Komunitní zahrádka...

Podobným zdojem inspirace nejen 
pro knihovníky je projekt a web Lokálka 
o aktivitách posilujících vztah k místu:

Základní funkcí knihovny je půj-
čování knih, včetně elektronických. 
Obstát v konkurenci ostatních způso-
bů trávení volného času však vyžadu-
je rozšířit pohled i mimo tuto funkci, 
stejně jako například vlaky bojují o své 
místo v dopravě s auty, autobusy a le-
tadly tím, že zvyšují kvalitu, komfort a 
vybavení vlaků pro cestující (klimati-
zace, polstrování, wifi, zásuvky, občer-
stvení, časopisy, online jízdenky atd.). 
Část cestujících by jezdila vlakem vždy 
i ve starých vagónech, o jinou skupinu 
je ale potřeba zabojovat a nabídnout jí 
něco navíc, co ostatní nemají. 

A stejně jako u vlaků jsou nejmoder-
nější Eurocity, které spojují velká měs-
ta, i v síti knihoven jsou nejmodernější 
krajské knihovny, následované okres-
ními knihovnami na úrovni rychlíků 
(některé zastaralé, jiné moderní) a pak 
je celá škála osobních vlaků různé kva-
lity. Z knihoven na území MAS Blaník je 
ta vlašimská takovým spěšným vlakem 
a všechny ostatní knihovny jsou už lo-
kálky. A co se děje s málo vytíženými 
trasami? Zruší se, jako ta z Vlašimi do 
Štěpánova. A stane se to i knihovnám, 
které nebude navštěvovat dost lidí, 
protože obce budou šetřit, kde se dá. 

Je vaše obecní knihovna místem, 
kam rádi zajdete, kde se pohodlně 
posadíte a je vám tam příjemně? Je 
to útulné a krásné místo? Většina obec-
ních knihoven taková není, ale mnohé 
již ano. I malé a nenákladné úpravy 
mohou přinést velké změny v přívěti-

CO DOKÁŽE KNIHOVNA? 

je přehled konkrétních komunitních 
a vzdělávacích aktivit napříč celou 
ČR a všemi velikostmi knihoven. Ak-
tivity jsou tříděny pomocí kategorií: 
gramotnost, jazyky, matematika, 
věda a technologie, digi, celoživotní 
učení, občanství a komunita, podni-
kavost, kultura. 

Inspirujte se na
https://codokaze.knihovna.cz/ 

Metodické centrum pro 
výstavbu a rekonstrukce 
knihoven

- konzultace a poradenství v oblasti 
výstavby, rekonstrukce 
a modernizace knihoven
- informace o financování
- databáze příkladů dobré praxe z 
ČR i zahraničí
- kontakty na architekty, designery, 
dodavatele
Více na mcvrk.mzk.cz

LOKÁLKA 

MAPA AKTIVIT, KTERÝMI KNIHOVNY 
POSILUJÍ VZTAH K MÍSTU

   V desítkách konkrétních aktivit 
konkrétních knihoven můžete vy-
hledávat podle formátu akce (be-
seda, festival, questing, soutěž, 
procházka, slavní rodáci, výstava, 
živá kniha ad.).
   Mapu najdete na ne zrovna přívěti-
vém odkazu https://kumu.io/cides/
lokalka#lokalka-prvni-verze-mapy

https://codokaze.knihovna.cz/ 
https://www.mcvrk.mzk.cz
https://kumu.io/cides/lokalka#lokalka-prvni-verze-mapy
https://kumu.io/cides/lokalka#lokalka-prvni-verze-mapy
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Inspirace z našeho regionu

ZAŠÍVÁRNA - oddělení pro mládež v Městské knihovně Hodonín

        Specifika práce s mladými lidmi 
                                                            v knihovnách

KOMNATA NEJVYŠŠÍ POTŘEBY v Městské knihovně Litvínov: 
„Přemýšleli jsme, co uděláme se starou počítačovou učebnou, která pozbyla svého 
významu. Po účasti v Inkubátoru sociálních inovací, pořádaném Katedrou infor-
mačních studií a knihovnictví, jsme si uvědomili, že nemáme žádnou přechodo-
vou fázi mezi hravým dětským oddělením a seriózním dospělým. To může být pro 
spoustu mladých lidí šok.
Na základě toho jsme se rozhodli místnost vyhradit právě pro mladé lidi, kteří se 
tam mohou scházet, povídat si, studovat, zahrát si na PlayStationu 4 nebo nějakou 
deskovou hru. Postupně místnost dovybavujeme další technikou. Základem je, že 
místnost není pod dozorem a mladí lidé si sami určují svá pravidla chování a cítí od 
nás důvěru a zájem o jejich názory. Místnost se také buduje na základě jejich přání 
a oni jsou do přebudovávání aktivně zapojeni. O tom svědčí i název místnosti, kte-
rý si teenageři sami vybrali: Komnata nejvyšší potřeby.“

Mládež nenalákáte na regály plné knih.  Musíte je dostat do prostoru, kde se mimo jiné 
nacházejí i knihy, o které pak zavadí a třeba i přečtou. Jak? To se dozvíte ve výsledcích 
rozsáhlého výzkumu Katedry informačních studií a knihovnictví MUNI na https://kisk.
phil.muni.cz/aktualne/aktuality/specifika-prace-s-mladymi-lidmi-v-knihovnach. 

KOMUNITNÍ 
KNIHOVNOU
KROK PO KROKU 

ONLINE KURZ PRO VŠECHNY 
KNIHOVNÍKY, KTEŘÍ CHTĚJÍ 
PRACOVAT KOMUNITNĚ.
Kurz je určen pro komunitní kni-
hovníky, kteří právě začínají, i pro ty 
zkušené, kteří hledají nové podněty 
pro svou práci. Bude se hodit všem, 
kdo pořádají různé akce a realizují 
komunitní projekty.
V kurzu se podíváme na to, co komu-
nita je a jak můžeme vidět komunit-
ní knihovnu. Naučíme se mapovat 
komunitu a hledat její potenciál 
(„Jaká je moje komunita?“), budo-
vat ji („Jak mé komunitě pomoci, 
aby se jí dařilo?“) a pracovat na ko-
munitních projektech – od myšlen-
ky, přes financování po realizaci.
Kurz připravila Katedra informač-
ních studií a knihovnictví FF MUNI a 
je dostupný zdarma na 
kisk.thinkific.com. 

Knihovníci, kteří mají zájem a kapa-
citu více rozvíjet svou obecní knihov-
nu, mají tedy rozhodně kam sáhnout 
pro inspiraci. A pokud se chtějí stát i 
centrem komunitního dění, stát se tzv. 
komunitní knihovnou, mají k dispozici 
tento kvalitní online kurz: 

Komunitní knihovna musí být na 
atraktivním místě, s důvodem návště-
vy jiným než jsou knihy a samozřejmě 
musí mít otevřeno, tedy víc než dvě 
hodiny týdně. Vhodné je spojit knihov-
nu a spolkový dům, kde knihovna hra-
je roli jakéhosi zázemí, návštěvník si 
zde může dát kávu nebo čaj a v klidu 
posedět před nebo po nějakém kurzu 
či kroužku v rámci spolkového domu. 
Možnost občerstvení a pohodlného 
sezení je pro komunitní knihovnu klí-
čová. Mezi nabízenými aktivitami by 
neměly chybět deskové hry, ale za 
zvážení stojí třeba setkávání hráčů 
Minecraft. A jednou si domů odnesou 
i knihu. Každopádně aktivity v knihov-
ně vychází jak z potřeb komunity, tak 
z osobních preferencí knihovníka. ◆

https://kisk.phil.muni.cz/aktualne/aktuality/specifika-prace-s-mladymi-lidmi-v-knihovnach
https://kisk.phil.muni.cz/aktualne/aktuality/specifika-prace-s-mladymi-lidmi-v-knihovnach
https://kisk.thinkific.com/
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Vlašimská knihovna funguje spádově pro celé Vlašimsko, 
půjčují si zde i mnozí lidé bydlící mimo Vlašim. V oběhu je 
běžně více než 5 tisíc knih, ročně se půjčí cca. 140 tisíc knih. 
Prostředí je příjemné, spíše tradiční než moderní, a největší 
potíží knihovny je nedostatek místa, jak pro vystavení knih, 
které jsou schované ve skladu, tak pro pořádání vlastních 
veřejných akcí. Knihovna spolupracuje se školami, pořádá 
pro děti např. Noc s Andersenem, veřejné besedy ale probí-
hají na půdě Komunitního centra Charity. Přístavba dalšího 
patra by byla řešením, mohlo by zde vzniknout i oddělení 
pro mládež, je to ovšem technicky složité. Bez rozšíření pro-
stor ale knihovna nemůže své služby nějak zásadně rozvíjet.
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Novinky z MAS

Knihovna v Čechticích se nachází v budově ZŠ a interiér 
má příjemný a světlý, působí moderně. Ale registrovaných 
čtenářů je kolem 120, což je na počet obyvatel nejméne 
oproti ostatním. Knihovna se potýká s malým zájmem o 
veřejné aktivity. Pěkný relaxační kout pro děti bohužel 
také není moc využívaný, komunikace a spolupráce se 
školou vázne. Je otázka, zda je umístění v budově školy 
vhodné, každopádně nějaká změna je zde potřebná.

 A jak fungují knihovny na území MAS Blaník?

V Dolních Kralovicích slouží místní knihovnice už od roku 
1975, pamatuje velký propad množství čtenářů po revo-
luci, nyní jich má stabilně přes 100 registrovaných a kvůli 
vysoké ceně knih počet neklesá. Knihovna je velice tra-
diční, nemá ani digitalizovaný fond. Akce pro veřejnost tu 
neprobíhají, jen vědomostní soutěže pro děti 1. stupně ZŠ. 
Dřív zde děti trávily po škole čas čekání na autobus a četly 
si, ale teď musí zůstávat ve školní družině. 

V knihovně v Načeradci funguje spolupráce s místní ZŠ, za 
rok zde bylo na programu všech 9 tříd. Probíhá zde pasová-
ní na čtenáře, Noc s Andersenem, besedy a čtení pohádek 
i pro MŠ. Na další komunitní aktivity spíše není čas, svůj 
půlúvazek věnuje knihovnice chodu knihovny a také nemů-
že odejít něco zařizovat, když je otevřeno. Registrovaných 
je zde cca 130 čtenářů.   

V Trhovém Štěpánově fungovalo v knihovně pravidelné 
setkávání maminek s dětmi a kroužky pro děti. Dvakrát 
týdně si tu děti hrály společenské, vědomostní a deskové 
hry. Skončilo to s covidem a na tradici se zatím nepodařilo 
navázat. Pro místní knihovnici to byla poměrně vyčerpá-
vající aktivita nad rámec své pracovní náplně, děti musela 
vyzvedávat ve škole kvůli odpovědnosti za jejich bezpečí, 
což zase znamenalo zamknout knihovnu v otvírací době. 
A občas někdo čekal před dvěřmi. Registrovaných čtenářů 
je 200, ale počet výrazně klesl za posledních 10 let. Lidé si 
jezdí půjčovat hodně do vlašimské knihovny. 

Navštívili jsme pět největších knihoven  na území MAS. Interié-
rem jsou všechny spíše tradiční, nejmoderněji působí knihov-
na v Čechticích. Všechny se snaží spolupracovat se základní-
mi a mateřskými školami, děti jsou hlavní cílovou skupinou 
většiny doplňkových akcí. Komunitní aktivity jsou naopak 
výjimečné a nepravidelné, ve větší míře fungovaly v Trhovém 
Štěpánově před covidem. Zaměření je tedy zejména na půjčo-
vání knih, registrovaných čtenářů je v průměru 15% obyvatel. 
Tahounem v území je vlašimská knihovna, jejíž možnosti však 
výrazně limituje nedostatek prostoru. ◆
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Představení obce 
na území MAS Blaník

Obec BOROVNICE
Malá obec Borovnice s 85 obyvateli leží u silnice z Vlašimi na Čechtice a již z dálky vás upoutá monumentální 
stavbou kostela sv. Petra a Pavla. První zmínka o obci pochází již z roku 1352. O životě v obci a práci na jejím 
rozvoji jsme si povídaly se starostkou Lenkou Proschkovou.

Jak dlouho jste starostkou Borov-
nice?

Starostkou jsem druhé volební období. 
Předtím jsem dvě volební období pů-
sobila v obci jako řadová zastupitelka.  
Já mám na starosti úřední agendu, do-
tace a podobně. Místostarostou je Jan 
Růžek, můj bývalý student, který mi 
pomáhá se záležitostmi technického 
charakteru.

Jak byste představila vaši obec?
Jedná se o malebnou obec s 85 stálými 

obyvateli. V létě se aktuální počet pří-
tomných navyšuje o chalupáře a chata-
ře. Dominantou obce je kostel v lipové 
aleji obklopený domy, které vždy tvoři-
ly spolu se školou historické jádro ves-
nice. V tomto zeleném údolí žije mno-
ho skvělých lidí. V blízkosti je rybník 
Valcha, nad kterým je lesík vhodný pro 
táboření. Příroda v okolí nabízí mnoho 
využití v každém ročním období.

Čemu v rámci rozvoje obce věnuje-
te nejvíc energie?

V obci se nám podařila zrealizovat celá 
řada investic. V současné době jsme 
partnerem v projektu rekonstrukce 
krajské silnice, která vede obcí. Bude-
me pokračovat rekonstrukcemi dalších 
místních komunikací, které budou čás-
tečně financovány z dotace od Středo-
českého kraje. Pracujeme na obnově a 
rozvodu elektrické sítě. Zasíťovali jsme 
nové stavební parcely v obci. Pokud se 
naskytne možnost, čerpáme na inves-
tiční akce dotační prostředky. 

Hovoříte o stavebních parcelách, 
jak moc se tedy obec rozšiřuje? 

Podařilo se převést pozemky vedené 
jako pole na šest stavebních parcel, z 
toho stavba probíhá na čtyřech z nich. 
To považujeme za úspěch. S ohledem 
na bonitu půdy je možnost vzniku dal-
ších stavebních parcel v extravilánu 
spíše omezená. 

Podařilo se v obci něco realizovat i 
z dotací MAS Blaník? 

Ano, získali jsme od MAS Blaník dotaci 
z Programu rozvoje venkova. Nakoupili 
jsme kompletní vybavení sálu obecní-
ho úřadu, tedy stoly, skříně a židle. V 
prostorách se setkáváme a jsou také 
zázemím pro loutkové divadlo, které 
má v Borovnici více než stoletou tradici. 

www.obec-borovnice.cz

Dominantou obce je kostel sv. Petra a PavlaDominantou obce je kostel sv. Petra a Pavla

https://www.obec-borovnice.cz/
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Můžete mi o loutkovém divadle po-
vědět více?  

Loutkové divadlo navazuje na tradici již 
z první republiky. V roce 2019 došlo k 
obnovení a přestavbě zázemí loutkové-
ho divadla z dotace od Středočeského 
kraje z Fondu hejtmanky.  Soubor še-
desáti loutek je postupně obnovován. 
Schází se nás až 8 loutkoherců a spo-
lečně nacvičujeme představení pro děti 
zejména z Borovnice, nicméně vítáme 
diváky i z okolí. Doposud jsme nacvičili 
pohádky Bajaja, Perníková chaloupka 
a Dlouhý, Široký a Bystrozraký. Zázna-
my z představení jsou ke zhlédnutí na 
webových stránkách obce www.obec-
-borovnice.cz.

Jak si představujete Borovnici v její 
ideální podobě?

Než se k takové podobě jako obec 
dostaneme, je to práce pro další ge-
nerace. Možná by se dalo říct, že je 
to práce nikdy nekončící. Obci schází 
napojení na čističku odpadních vod a 
potřebujeme také řešit přívod vody, 
která mívá i s ohledem na sucho vý-

padky.  Je potřeba dále pracovat na 
rekonstrukci elektrické sítě a silnic. 
Přála bych si, aby se tu našim obča-

nům pořád hezky žilo a Borovnice 
byla místem, kam se jejich děti budou 
rády vracet. ◆

Představení obce na území MAS

Letecký snímek obce BorovniceLetecký snímek obce Borovnice

Představení loutkového divadla Představení loutkového divadla Výroba scény loutkového divadlaVýroba scény loutkového divadla
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Kancelář MAS Blaník

Adresa: Palackého náměstí 65, 258 01 Vlašim

Konzultační hodiny: úterý a čtvrtek od 8:30 do 12:30 hod.
Po dohodě lze domluvit i jiný termín.

Mgr. Jitka Fialová, předsedkyně MAS Blaník, animační pracovník OP VVV
tel. 737 505 605, e-mail: info@masblanik.cz

Mgr. Tomáš Kramár, vedoucí pro realizaci Strategie CLLD MAS Blaník
tel. 703 355 807, e-mail: kancelar@masblanik.cz

Mgr. Hana Bohatová, expert PRV
tel.: 722 901 927, e-mail: hana.bohatova@masblanik.cz

Mgr. Anna Dufková, koordinátorka MAP
tel.: 603 462 529, e-mail: anna.dufkova@masblanik.cz

Bc. Monika Hlaváčková, expert IROP, dotační poradenství, MAP
tel.: 735 046 027, e-mail: monika.hlavackova@masblanik.cz

Ing. Petra Machotková, koordinátorka projektu OPZ+ Společně pod Blaníkem
tel.: 739 930 530, e-mail: petra.machotkova@masblanik.cz

Vydává MAS Blaník, z. s. Adresa: Palackého nám. 65, Vlašim 258 01, www.masblanik.cz. Redakce Newsletteru: Tomáš Kramár, kancelář MAS 
Blaník, e-mail: kancelar@masblanik.cz, tel. 703 355 807. 
MAS Blaník je sdružení zástupců veřejného (obce, mikroregiony), soukromého (fyzické osoby, podnikatelské subjekty) a neziskového 
sektoru, které připravuje a ukutečňuje strategii rozvoje území obcí okolo bájné hory Blaník.
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Zastavte se u 
nás probrat 

svůj projektový 
záměr




